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روزنــــامــــه 
ـــید  شــــهر امـ
و زنــــدگــــی

جلسه دیروز شورای شهر، درحالی 
وارد بررسی دســتورکارها شد که 
اعضای شــورا با تصویــب بندهای 
باقی مانــده لایحه طــرح تفصیلی 
جنوب غرب مشــهد، به طلسم سیزده ساله 
معطلــی طرح هــای تفصیلــی هفت گانه 
مناطق مشــهد پایان دادند تا پــس از این 
و در آینده، شــاهد بررســی و تصویب دیگر 
طرح های تفصیلی مشــهد در شورای شهر 
باشــیم. به این ترتیب اعضای شــورای شهر 
مشــهد که این روزها درحال بررسی لایحه 
ارســالی شــهرداری در پهنه جنوب شرق 
مشهد هستند، منتظر ارسال دیگر طرح های 
پیشــنهادی تفصیلی نیز خواهنــد بود.در 
جلسه هفته گذشته شورای شهر و در بند۶ 
طرح تفصیلی جنوب غرب، برداشته شــدن 
حصار و دیوار از دانشگاه فردوسی موردتایید 
اعضای شورای شهر قرار گرفت اما با توجه به 
دغدغه های دانشجویان و استادان درباره این 
مصوبه، ۵عضو شــورا، برای اصلاح این بند، 

پیشنهادی به شورا ارائه کردند.
 برداشتن دیوارهای دانشگاه الزام نیست

رئیس شورا دراین باره گفت: بعد از تایید بند۶ 
طرح تفصیلی پیشنهادی حوزه جنوب غرب 
مشــهد با موضوعیت اجازه برداشته شــدن 

دیوارها و حصارهای دانشــگاه فردوســی، 
برخی تشــکل ها، دانشــجویان و استادان، 
دغدغه هایی را در این زمینه مطرح کردند و 
طی هفته گذشته نیز جلساتی در این زمینه 

برگزار شد.
محمدرضــا حیدری افــزود: درحالی که در 
همان بند قبلی هم اعلام شده بود که تایید 
این بند به معنای الزام برای برداشتن دیوارها 
نیســت و نیاز به انجام پیش مقدماتی دارد، 
درراستای شفاف شــدن این موضوع، طرح 
اصلاحی پیشــنهادی برای این بند ازسوی 

برخی اعضا، به شورا ارائه شده است.
محمدهادی مهدی نیا، رئیس کمیســیون 
معماری و شهرســازی شــورا، نیز با تشریح 
اصلاحات انجام شــده برای ایــن بند گفت: 
براساس بند اصلاحی و به منظور استفاده از 
ظرفیت فضاهای سبز و باز دانشگاه فردوسی 
مشهد درراســتای تقویت و خلق فضاهای 
عمومی و اجتماعی و ارتقای کیفیت محیط 
شــهری و به دلیل هم پیوندی این کاربری 
بزرگ مقیاس با عرصه شهر، پیشنهاد می شود 
مطالعات موضوعی بــا درنظرگرفتن رعایت 
الزامات انتظامی و اجتماعی و انجام توافقات 
بین مدیریت شــهری و دانشــگاه فردوسی 

در این باره صورت پذیرد.
درنهایت اعضای شــورای اســلامی شهر با 
۱۲ رأی موافق و یــک رأی مخالف، این بند 

پیشنهادی را اصلاح و تصویب کردند.

  توجه به دغدغه های زیست محیطی کمربند
جنوبی

اما یکــی از موضوعات مهم مطرح شــده در 
طرح پیشــنهادی تفصیلی حــوزه جنوب 
غرب مشــهد، مربوط به کمربنــد جنوبی و 
آینده ارتفاعات جنوبی است؛ در جلسه هفته 
گذشته و در بند پیشنهادی برخی موارد بیان 
شده بود اما در جلسه دیروز برخی اصلاحات 

در این بند صورت گرفت تــا دغدغه فعالان 
محیط زیست کاهش یابد.

دران باره سیدمحسن حســینی پویا، رئیس 
کمیســیون حقوقی و املاک شــورا، با بیان 
اینکه براساس دغدغه هایی که فعالان محیط 
زیست داشتند، جلساتی برگزار شد، افزود: 
باید توجه کرد کــه در حوزه کمربند جنوبی  
بسیارهزینه  شده اســت و باید حافظ منافع 

عمومی باشــیم. ما درباره بــودن یا نبودن 
کمربنــد تاکید خاصی نداریــم و انجام این 
کار منوط بــه نظر کارشناســی و مطالعات 

زیست محیطی است.
 کوه پارک» شناسنامه دار شود»

در ادامــه مهدی نیــا با تشــریح ایــن بند، 
پیشــنهادی ارائه کــرد و گفت: پیشــنهاد 
می شــود که اقدامات صورت گرفته با عنوان 
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تغییر کاربری ۴۰۰۰ هکتار عرصه 
طبیعی مشهد

استادیار گروه جغرافیا و مدیریت شهری در دانشگاه فردوسی 
مشهد گفت: براساس یک پژوهش علمی مشخص شد ظرف 
سال های ۱۳۷۹ تا ۱۳۹۹ حدود  ۴ هزار هکتار از عرصه های طبیعی 
مشهد  به بنای مسقف و ساختمان تبدیل شده  است.  محمدرحیم 
رهنما به ایرنا گفت: در این مدت  زمین های کشاورزی، کوهستانی 
و فضای سبز در محدوده مشهد به محل های صنعتی، مسکونی، 

تجاری، کارگاهی   تغییر کاربری یافته است.

انتشار گزارش «سوت زنی» 
در «فاش»

مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
مشهد از ارائه گزارش عملکرد کمیسیون حمایت و تشویق 
اعلام کنندگان مفاسد اداری شهرداری مشهد تدر سامانه 
«فاش» ا پایان خرداد خبر داد. محمدجواد رجائیان گفت: 
تعداد  مربوطه،  کارگروه  جلسات  نتایج  شامل  گزارش ها  
گزارش های بررسی شده، نتایج  آن ها و  فراخوان سرمایه گذاری 

در طرح های مختلف شهرداری مشهد است.

اخطار محیط زیست به ۱۸واحد 
آلاینده تولیدی در مشهد

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی از اجرای برنامه 
پایش شبانه زیست محیطی واحدهای آلاینده ایزوگام و آسفالت 

مشهد و صدور اخطار برای ۱۸واحد آلاینده خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان، 
تورج همتی گفت:      هدف از اجرای این برنامه، نظارت مستمر بر 
عملکرد واحدهای صنعتی و جلوگیری از آلایندگی مراکز صنعتی 

در ساعاتی است که احتمال تخلفات بیشتر می شود.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر:
تصمیم گیری درباره کمربند جنوبی 

در سطح طرح جامع است

پس از رئیس کل دادگســتری استان و شهردار 
مشهد، این بار نوبت رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای شهر بود تا در نشست پرسش و 
پاسخ قرارگاه صیانت از ارتفاعات جنوبی مشهد، 
در محل ســاختمان بســیج اســاتید دانشگاه 
فردوسی مشهد حاضر شود و در جمع دانشجویان 
به پرسش ها و دغدغه ها درباره آینده ارتفاعات جنوب شهر، پیشینه و 
سرنوشت طرح تفصیلی و طرح جامع مشــهد پاسخ دهد و بخشی از 
ابهامات موجــود در این موضوعات را حل وفصــل کند.محمدهادی 
مهدی نیا در این نشست گفت: مالکان زمین های نوار شمالی کمربند 
جنوبی، یکی آستان قدس و دیگری دولت است که از بلندمرتبه سازی 
پیشنهادی در طرح تفصیلی دوم استقبال کردند و به همین دلیل است 
که طرح های مربوط به آن باوجود مشکلات زیست محیطی و قرارگیری 
روی گسل تصویب شد. حتی اگر یک دانشجوی شهرسازی را بیاوریم 
و به او بگوییم که زیر این ساختمان های مرتفع گسل است و جهت باد 
شهر از این منطقه عبور می کند، قطعا آن دانشجو به ما می گوید که این 

مناطق قرمز هستند و نباید بارگذاری طبقات را آنجا انجام دهیم.
وی درباره تصمیم گیری درخصوص کمربند جنوبی مشهد بیان کرد: 
مقیاس تصمیم گیری و مداخله در موضوع کمربند جنوبی شهر مشهد 
در سطح طرح جامع است.مهدی نیا در تشریح طرح جامع شهر مشهد 
گفت: طرح جامع ٣بار برای مشهد تهیه شده است؛ اولین بار در سال 
۴۸، ۴۹ این تلاش ها آغاز شد و توسط مهندسان مشاور خازنی انجام 
گرفت.رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر مشهد 
درباره تهیه طرح مجموعه شــهری بیان کرد: در سال ۱۳۷۸ وزارت 
مسکن و شهرســازی گفت که اسناد توسعه شــهری ما نقص دارد؛ 
چراکه علاوه بر طرح های جامع و تفصیلی به طرح های دیگر نیازمند 
است. این طور نیست که هر شــهر فقط خودش باشد و با بقیه شهرها 
کاری نداشته باشد. بنابراین گفته شد که طرح هایی به نام طرح های 
مجموعه شهری تهیه شود تا ببینیم ارتباط شهرها با یکدیگر چگونه 
است. مهندسان مشاور فرنهاد آمدند تا طرح مجموعه شهری مشهد 
را تهیه کنند.وی ادامه داد: رشــد جمعیت مــا از۳/۹ درصد در دهه 
۵۵-۶۵ به ۱/۹درصد در دهه ۶۵-۷۵رسید. ضمن بررسی دیدند که با 
پیش بینی های طرح مهرازان خیلی تفاوت دارد ؛ بر همین مبنا وزارت 
راه و شهرسازی به مهندسان مشاور فرنهاد دستورکار تهیه طرح جامع 
سوم مشهد را داد و از سال ۸۳ فرنهاد این کار را آغاز کرد. متاسفانه این 
کار خیلی طولانی شد. قرار بود طرح جامع در سال۸۶ و ظرف ٣سال 
هم طرح تفصیلی تمام شود؛ یعنی در سال ۸۹ طرح تفصیلی را برای 

همه شهر داشته باشیم اما چنین نشد.
 شورای چهارم زیر بار طرح تفصیلی نرفت

مهدی نیا بیان کرد: با تمام کش و قوس های طرح جامع در سال ۹۴ فرنهاد 
خلع ید شد و دیگر ما مشــاور طرح جامع نداریم. در سال ۹۵ خود راه و 
شهرسازی طرح را تمام و در شورای عالی معماری و شهرسازی مصوب 
کرد. شورای شهر چهارم زیر بار این طرح نرفت و گفت که این طرح با آنچه 
در استان در سال ۹۳ تهیه شده است، خیلی متفاوت است و ۱۸۶ مورد 
افتراق مشخص کرد. نه شهردار وقت و نه شورا این طرح را که استانداری به 

شهرداری ابلاغ کرده بود به زیرمجموعه های خود ابلاغ نکردند.
 طرح جامع با وجود ایرادات در سال ۹۶ ابلاغ شد

رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر مشهد درباره 
ابلاغ طرح جامع در شورای پنجم گفت: در سال ۹۶ که شورا تغییر 
کرد، شورا سیاستی را از استدلال های من پذیرفت و آن این بود که 
یک طرح ناقص بهتر از بی طرحی است و با اینکه می دانیم این طرح 
مشکلات اساسی دارد بگذاریم ابلاغ شــود و مشکلات آن به تدریج 
برطرف شود. مهدی نیا افزود: در ســال ۹۶ طرح جامع ابلاغ و قرار 
شد ظرف ۶ماه به سراغ طرح های تفصیلی برویم. زمانی که به آن ها 
پرداختیم، دیدیم که افتراق زیادی میان راه و شهرسازی با مشاوران 
وجود دارد که شــامل همان افتراقات ۱۸۶موردی است که با طرح 
جامع داشتند. بخش زیادی از وقت ما صرف این شده است که کار را 
از مشــاوران تحویل بگیریم و اولین آن مربوط به حوزه جنوب غرب 
متشکل از منطقه ۹ و ۱۱ شهرداری اســت که  با ۱۳ سال تاخیر به 

صحن علنی شورا آمده است.
وی با بیان اینکه مشاور ٣منظر برای کمربند جنوبی در نظر گرفته 
است، گفت: ٣منظر زیست محیطی، ترافیکی و شهرسازی برای طرح 
درنظر گرفته شــد که منظور از شهرســازی، مدیریت زمین بود. از 
نظر محیط زیستی و مدیریت زمین، این بخش، از مناطقی است که 
حساسیت دارد و اگر در آن، ساخت و ساز انجام شود، روی زیست بوم 

مشهد اثر خواهد گذاشت.

۱۳۹۹ ۲۴ تـیـــر 
۲۲ذی القعده ۱۴۴۱ 
شـــــماره ۳۱۵۱

۳شنبه

نودوهشــتمین جلســه علنی شورای 
شهر درحالی صبح دیروز در تالار شهر 
مشهد برگزار شــد که رئیس شورای 
اسلامی شهر مشــهد، ضمن اشاره به 
ضرر و زیــان ۹۰۰ میلیاردتومانــی مدیریت 
شهری درزمینه هزینه ها و درآمدها، همچنان 
بر ضرورت همراهی مدیریت شــهری و شورا 
تاکید و اعلام کرد که در این راستا، به زودی 
لایحه جدید حمایت از مشــاغل و صنوف 
متضرر از کرونا به شورای شهر ارائه خواهد 

شد.
محمدرضــا حیدری با اشــاره به شــیوع 
موج دوم کرونا در مشــهد گفت: در 
شــرایط ویژه ای به ســر می بریم 
و آمارهــا حاکــی از افزایــش 
مبتلایان، بستری ها و متوفیان 
اســت. در موج اول و براساس 
ضرورت ها، مدیریت شهری، 
محدودیت هایی اعمال کرد 
و در این شــرایط نیز اعلام 
آمادگی کرده است که بنابر 
رویکــرد کلان کشــور که 
به جای محدودیت ســازی 
به دنبال رعایت مسائل فردی 
در کنترل بیماری اســت، در 

همین چهارچوب عمل کند.
 اکران های شهری کرونایی

به گفته وی، تنهــا راه باقی مانده 
این اســت که هرکس به مسئولیت 
اجتماعی خــود درباره اســتفاده از 
زدن ماسک، رعایت فاصله اجتماعی، 
پرهیز از مســافرت های غیرضروری 
و... عمــل کند تا بتــوان از این بحران 
عبور کرد. محتوای اکران های شهری 

نیز در همین راستا ازسوی شــهرداری تغییر 
یافته است.
 همراهی با ضرر و زیان اصناف

او با بیان آسیب های ناشــی از کرونا در جامعه 
افزود: با توجــه به آثار کرونا در ســه ماهه اول 
ســال، مصوباتی برای ایجاد تخفیف ها و برخی 
بخشش ها داشته ایم؛ لایحه ای نیز برای حمایت 
از مشاغل آسیب دیده به زودی مصوب خواهد 
شــد. همه باید در عبور از بحران کمک کنند و 
مدیریت شهری نیز مســئولیت سنگینی دارد.

حیدری تاکید کرد: به دنبال شیوع کرونا حدود 
۹۰۰ میلیاردتومان در سه ماهه ابتدای امسال 
به شــهرداری هزینه وارد شــده که به کاهش 

درآمدها و هزینه ها مربوط است.
 بررسی وضعیت ایمنی همه مکان های عمومی

او با اشاره به انفجار کلینیک سینااطهر تهران و 
کشته شدن تعدادی از شهروندان در این حادثه 
گفت: بــا توجه به وقوع این حادثــه و به دنبال 
دستور اکید شهردار، به ســازمان آتش نشانی 
تاکید شد که ظرف ٢هفته، همه ساختمان های 
عمومی را تحت کنترل و بازرســی قرار دهد تا 
همــه مجموعه ها اســتانداردهای لازم را اخذ 

کنند.
حیدری تاکید کرد: این وظیفه جدی سازمان 
ایمنی و آتش نشــانی است و اســتمرار آن نیز 
بســیار مهم اســت؛ در این زمینه از دستگاه 
قضایی کمک گرفته شده است و باید به مردم 

اطلاع رسانی شود.
 لزوم همراهی خیران با بهزیستی

حیدری در آغاز جلســه علنی شورا تاکید کرد 
که در مشهد به دلیل وجود بارگاه ملکوتی امام 
هشتم، حس عطوفت در میان مردم به صورت 
ویژه ای وجود دارد و درکنار حضور برجســته 
خیران و نیکوکاران، مجموعه های پویا و مراکز 

توان بخشی موفقی در شهر فعال هستند.
وی همچنین با اشاره به مناسبت تقویمی هفته 
بهزیســتی گفت: با توجه به وجود آسیب های 

اجتماعــی فراوانی، نهــاد دولتی بهزیســتی 
نمی توانــد به تنهایی رســالت خــود را برای 
سامان دهی اقشار آسیب پذیر جامعه به انجام 
برساند؛ برهمین مبنا در شورای پنجم مصوبات 
مستقیم و غیرمستقیم بسیاری برای معلولان، 
معتادان متجاهــر و دانش آموزان اســتثنایی 
مصوب شده که مجموعه این رویکردها حاکی 
از اهمیت دادن مدیریت شهری به این موضوع 

است.
 نقش برجسته تامین اجتماعی

او در ادامــه بــه روز تامیــن اجتماعــی در 
بیست وپنجم تیرماه اشاره و بیان کرد: سازمان 
تامین اجتماعی، پشتوانه اساسی برای هر جامعه 
است و میزان پوششــی که در هر جامعه دارد، 
مصونیتی برای افراد جامعه در شرایط بحرانی 
ایجاد می کند. در شــرایط کنونی جامعه ما در 
مواجهه با بحران کرونا، تامین اجتماعی نقش 
برجسته ای در زمینه حمایت از افراد در مواردی 
چون بیمه بیکاری دارد. این مجموعه، مجموعه 

توانمندی است.
حیدری افزود: بیست وششــم تیرماه نیز روز 
تاسیس نهاد شورای نگهبان اســت. این نهاد 
تکالیف و مسئولیت هایی هنگام انتخابات دارد 
و امیدواریم بتواند درزمینه ایجاد امید و اعتماد 

برای جلب مشارکت مردم موفق عمل کند.
او همچنیــن به ســالگرد امضــای قطعنامه 
۵۹۸شورای امنیت پرداخت و بیان کرد: در آن 
دوره زمانی، کشور در شرایط خاصی قرار داشت. 
کشور عراق بدون هیچ چون و چرا این قطعنامه 
را پذیرفــت و امام خمینی(ره) نیــز با توجه به 
شرایط حساس آن زمان آن را پذیرفت و از آن به 
جام زهر تعبیر کرد؛ اقدامی که به نقطه مهمی از 
انقلاب تبدیل شد. امام با پذیرش مسئولیت این 
تصمیم و برای رسیدن به اهدافی والاتر به این 
کار اقدام کرد و همه این ها در شرایطی بود که 
با رشادت های رزمندگان ما، حتی یک وجب از 

خاک کشور به دست دشمن نیفتاد.

ژه
 وی

خبر

لایحه جدید حمایت از  
مشاغل متضرر از کرونا؛ 
به زودی روی میز شورا 

رئیس شورای شهر از ضرر و زیان  ۹۰۰ میلیارد 
تومانی کرونا به شهرداری  طی ۳ ماه 

اخیر  خبر داد

لیلی  رحمانی
        l.rahmani@shahraranews.ir

ضرر و زیــان 
شهری درزمینه هزینه ها و درآمدها، همچنان 
بر ضرورت همراهی مدیریت شــهری و شورا 
تاکید و اعلام کرد که در این راستا، به زودی 
لایحه جدید حمایت از مشــاغل و صنوف 
متضرر از کرونا به شورای شهر ارائه خواهد 

شد.
محمدرضــا حیدری با اشــاره به شــیوع 
موج دوم کرونا در مشــهد گفت: در 
شــرایط ویژه ای به ســر می بریم 
و آمارهــا حاکــی از افزایــش 
مبتلایان، بستری ها و متوفیان 

همین چهارچوب عمل کند.


به گفته وی، تنهــا راه باقی مانده 
این اســت که هرکس به مسئولیت 
اجتماعی خــود درباره اســتفاده از 
زدن ماسک، رعایت فاصله اجتماعی، 
پرهیز از مســافرت های غیرضروری 
و... عمــل کند تا بتــوان از این بحران 
عبور کرد. محتوای اکران های شهری 

۳تومانی کرونا به شهرداری  طی ۳تومانی کرونا به شهرداری  طی ۳ ماه 
اخیر  خبر داد

کرونا همچنان قربانی می گیرد و در این میان تلاش 
مسئولان بر این است که با اجرای سخت تر مقررات، 
مانع از گسترش بیشتر  کووید۱۹ شوند. در همین 
زمینه خبر رسیده است که بنابر اعلام دکتر شاپور 
بدیعی، معاون دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد، 
پرستاران خراسان رضوی از این پس از استفاده از 
تلفن همراه در طول کار منع شده اند و هدف از این 

کار، پیشگیری از ابتلا به بیماری کووید۱۹ است.

 معرفی داماد به دادگاه
از شهرســتان مــه ولات نیز خبر رســید دامادی 
که بــرای تشــکیل زندگــی عجله داشــت و با 
ســرپیچی از اجــرای پروتکل هــا و تذکــرات 
بهداشــتی، مراســم عروســی خــود را برگزار 
کرد، به مراجــع قضایی معرفی شــد. این جوان 
کــه بی توجه بــه تمــام توصیه ها، در روســتای 
محل زندگی اش مراســم عروســی برپــا کرده 

و ۳۰۰مهمان هم دعــوت کرده بــود، حالا باید 
پاسخ گوی دســتگاه قضایی برای این اقدام خود

 باشد.
 ۲۰۳ قربانی جدید

ویروس قاتل همانند روزهای گذشــته، دیروز نیز 
شــمار قربانیانش را افزایش داد و از آمار۱۹۴ نفر 
در روز یکشــنبه به ۲۰۳ قربانی در روز گذشــته 
رســاند. ضمن اینکه دیروز ۲۳۴۹نفــر دیگر نیز 

به جمع مبتلایان اضافه شــدند تا شــمار قطعی 
بیماران کرونایی تا ظهر روز گذشته به ۲۵۹هزار و 
۶۵۲نفر برسد. از ابتدای شیوع این بیماری تاکنون 
۱۳هزار و ۳۲نفر جان خود را از دست داده اند. بنابر 
اعلام وزارت بهداشت، خراســان   رضوی به همراه 
خوزستان، آذربایجان غربی و مازندران، همچنان 
در وضعیت قرمز ابتلا و فوتی  هــای کرونایی قرار 

دارد.

پرستاران مشهدی بدون تلفن همراه  

علیرضا ظهیری
  a.zahiri@shahraranews.ir

امیررضا وثوقی
  a.vosoughi@shahraranews.ir

پايان طلسم سيزده ساله طرح هاى تفصيلى مشهد
بر اساس مصوبه شورا، تصمیم گیری درباره کمربند جنوبی، نیازمند اعلام نظر مشاور طرح، کمیسیون ماده ۵ و شورای عالی شهرسازی است 


